

Doctor of Philosophy in Comparative Jurisprudence & Sources

Program code: 090071

INTRODUCTION

The department of comparative jurisprudence & policy (College of Sharia and Islamic Studies) offers a program aims to grant a Ph.D. degree in Comparative Fiqh & Usool Fiqh. Language of instruction is Arabic. The program aims to configure the skill of Ijtihad in the student since fundamentals of jurisprudence (Usool al Fiqh) is the science which is specialized in output Mujtahids. Our era is the era of the dilemmas that are relevant to forensic judgment which requires to configure a mentality that can understand old jurisprudence and coexisting with present era and giving verdicts on issues according to a scientific rooting taking into account the contemporary life.

PROGRAM REQUIREMENTS

36 TOTAL COURSE CREDITS

15 COMPULSORY COURSE (3 credits each)

- 0930-601 Critical Studies in Contemporary Research
- 0930-602 Objectives of Islamic Law (Maqasid al-Shari'ah)
- 0930-603 Textual Study of Qur'anic Legal Rulings
- 0930-606 Conflict and Preference: Foundations and Applications
- 0930-607 Juristic Derivation in Fiqh and Usul al-Fiqh
- 2000-504 Computer Skills*

* Compulsory for students who have not previously taken the course in Master's degree

3 ELECTIVE COURSES (3 credits each)

The student has to choose one of the following courses:

- 0930-608 Hanafi Methodology
- 0930-609 Juristic Distinctions in Fiqh and Usul al-Fiqh
- 0930-610 Textual Study of Usul al-Fiqh

18 COMPULSORY COURSES

- 0930-697 Dissertation (0)
- 0930-698 Dissertation (0)
- 0930-699 Dissertation (18)

COURSE DESCRIPTION

0930-601: CRITICAL STUDIES IN CONTEMPORARY RESEARCH **CR: 3**

This course examines scientific critique as a core research skill in contemporary Islamic legal studies. It develops advanced competencies in critical reading, analytical evaluation, and methodological assessment of modern fiqhi and uşūlī research. The course also analyzes

contemporary knowledge-production venues, including academic journals, graduate theses, fiqh councils, and Shari'a boards within Islamic financial institutions, while critically evaluating their outputs and the institutional contexts shaping scholarly conclusions. Emphasis is placed on applied critique and the construction of well-grounded critical judgments in contemporary legal debates.

**0930-602: OBJECTIVES OF ISLAMIC LAW
(MAQĀSID AL-SHARĪ'AH)****CR: 3**

This course examines the foundational dimension of Maqāsid al-Sharī'ah (Objectives of Islamic Law) through the writings of leading scholars, including al-Shāṭibī. It explains the relationship between maqāsid and uṣūl al-fiqh, legal causation (ta'līl), suitability (munāsabah), and public interest (maṣlaḥah). The course then addresses the applied dimension through particular maqāsid, common errors in maqāsid-based reasoning, and its applications to contemporary juristic issues (nawāzil).

**0930-603: TEXTUAL STUDY OF QUR'ANIC
LEGAL RULINGS****CR: 3**

This course undertakes a comparative study of fiqh across the madhhabs through works on Qur'anic legal rulings (Aḥkām al-Qur'ān) and abrogation (al-nāsikh wa al-mansūkh). The juristic inquiry centers on the Qur'anic verse—how it yields legal rulings—and on the differences among the imams in their understanding and derivation of those rulings. This comes after the student has studied comparative fiqh through a textual approach to classical works on juristic disagreement at the master's level.

**0930-606: CONFLICT AND PREFERENCE:
FOUNDATIONS AND APPLICATIONS****CR: 3**

This course examines issues of conflict between evidence and the preference of one proof over another through a foundational study based on uṣūl works. It highlights the methodological differences between the Ḥanafīs and the majority (al-jumhūr) in this regard. It explains how they relate to the question of the nature of abrogation (naskh) and clarification (bayān). The course then moves from the theoretical, foundational dimension to practical application by applying cases of conflict to Qur'anic and Prophetic texts, drawing on Qur'anic, ḥadīth, and fiqh compilations that address such conflicts and the methods for resolving them.

**0930-607: JURISTIC DERIVATION IN FIQH
AND USUL AL-FIQH****CR: 3**

This course explains juristic derivation (takhrīj) in fiqh and uṣūl al-fiqh and its four types. It examines the ruling on takhrīj according to the statements of the imams, as well as the ranks of mujtahids and those engaged in takhrīj. The course focuses in particular on deriving subsidiary fiqh rulings across the various chapters of fiqh based on uṣūl principles, especially in the sections on evidence and indications.

0930-608: HANAFI METHODOLOGY**CR: 3**

This course studies Hanafi thought as an integrated legal-theoretical and juristic tradition, focusing on its historical development, methodological approach to legal reasoning, and distinctive principles shaping its jurisprudence. It also examines major critiques, internal scholarly revisions, and modern engagements with Hanafi thought, while developing advanced analytical and critical skills for doctoral research.

**0930-609: JURISTIC DISTINCTIONS IN FIQH
AND USUL AL-FIQH****CR: 3**

This course addresses the disciplines of juristic distinctions in fiqh and uṣūl. In its first part, it introduces juristic distinctions in fiqh and studies twelve cases within each madhhab across various chapters of fiqh. In its second part, it introduces juristic distinctions in uṣūl, clarifies its relationship to uṣūl terminology, and examines eleven issues drawn from preliminaries, rulings, indications, and qiyās. The course also highlights the distinctions in the foundations of legal reasoning between the Ḥanafīs and the majority (al-jumhūr).

0930-610: TEXTUAL STUDY OF USUL AL-FIQH**CR: 3**

This course studies selected uṣūl texts drawn from works that follow an independent approach distinct from the conventional uṣūl classification, such as the literature on the mufti, the refinement of responses, and the issue of “the two opinions” (al-qawlayn), as well as the writings of leading critical scholars (muḥaqqiqūn) such as Ibn Ḥazm, Ibn Taymiyyah, Ibn al-Qayyim, and al-Shāṭibī. One part of the course is devoted to the study of fatwā, ijtihād, taqlīd, and the causes of juristic disagreement; the other part selects uṣūl themes from the broader field of uṣūl issues through the texts of these muḥaqqiqūn.

0930-697: DISSERTATION**CR: 0****0930-698: DISSERTATION****CR: 0****0930-699: DISSERTATION****CR: 18**

دكتوراه الفلسفة في الفقه المقارن وأصوله

رمز البرنامج: ٠٩٠٠٧١

مقدمة

يقدم قسم الفقه وأصول الفقه برنامجا دراسيا يهدف إلى منح درجة الدكتوراه في الفقه المقارن، وأصول الفقه. وتعتمد اللغة العربية في التدريس والبحث. يهدف هذا البرنامج إلى تكوين الملكة الاجتهادية لدى دارس العلوم الشرعية، فإن أصول الفقه هو العلم المعني بتكوين المجتهدين، وإن عصرنا عصر المستجدات المعضلات في شتى العلوم مما له صلة بالحكم الشرعي، الأمر الذي يستلزم تكوين عقلية فقهية تهضم القديم، وتعايش العصر، وتصدر أحكام الشرع وفق تأصيل علمي يراعي الواقع المعاصر.

متطلبات البرنامج

٣٦	وحدة دراسية للمقررات
١٥	وحدة الزامية (٣ وحدات لكل مقرر)
٠٩٣٠-٦٠١	دراسات نقدية للبحوث المعاصرة
٠٩٣٠-٦٠٢	مقاصد الشريعة
٠٩٣٠-٦٠٣	دراسة نصية في أحكام القرآن
٠٩٣٠-٦٠٦	التعارض والترجيح تأصيلاً وتطبيقاً
٠٩٣٠-٦٠٧	التخريج الفقهي الأصولي
٢٠٠٠-٥٠٤	مهارات الحاسب الآلي

٣ وحدات اختيارية (٣ وحدات لكل مقرر)

يختار الطالب مقرراً واحداً من المقررات التالية:

٠٩٣٠-٦٠٨	الفكر الحنفي
٠٩٣٠-٦٠٩	الفروق الفقهية والأصولية
٠٩٣٠-٦١٠	دراسة نصية في أصول الفقه

١٨ الزامي

٠٩٣٠-٦٩٧	رسالة الدكتوراه (٠)
٠٩٣٠-٦٩٨	رسالة دكتوراه (٠)
٠٩٣٠-٦٩٩	رسالة دكتوراه (١٨)

التوصيف العلمي للمقررات

٦٠١-٠٩٣٠ : دراسات نقدية للبحوث المعاصرة

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة النقد العلمي للبحوث الشرعية المعاصرة بوصفه مهارة مركزية في التكوين البحثي لمرحلة الدكتوراه، من خلال بناء الإطار المفاهيمي للنقد، وتطوير مهارات القراءة والتحليل والتقويم، وتشخيص أوجه الخلل المنهجي في الدراسات الفقهية والأصولية. كما يعالج المقرر أوعية إنتاج المعرفة الشرعية المعاصرة، من بحوث ورسائل علمية ومجلات محكمة ومجامع فقهية وهيئات شرعية، مع نقد مخرجاتها وتحليل أثر السياق المؤسسي في توجيه النتائج، ويدرب الطالب على ممارسة النقد التطبيقي وبناء الحكم النقدي المؤسس في قضايا معاصرة.

٦٠٢-٠٩٣٠ : مقاصد الشريعة

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة الجانب التأصيلي من مقاصد الشريعة من خلال كلام المحققين كالشاطبي، وبيان علاقة المقاصد بأصول الفقه والتعليل والمناسبة والمصلحة، ثم دراسة الجانب التطبيقي من خلال المقاصد الجزئية، وما يعرض من خطأ في النظر المقاصدي، وتطبيقاته في النوازل المعاصرة.

٦٠٣-٠٩٣٠ : دراسة نصية في أحكام القرآن

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة الفقه دراسة مقارنة بين المذاهب من خلال مصنفات أحكام القرآن، والناسخ والمنسوخ، فبركز البحث الفقهي في المقرر على الآية وكيفية إفادتها للأحكام، واختلاف الأئمة فيها فهما واستنباطاً، بعد أن درس الطالب الفقه المقارن دراسة نصية من كتب الفقهاء الخلافية في مرحلة الماجستير.

٦٠٦-٠٩٣٠ : التعارض والترجيح تأصيلاً وتطبيقاً

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة مسائل التعارض والترجيح بين الأدلة دراسة تأصيلية من خلال المصنفات الأصولية، مع بيان الاختلاف المنهجي بين الحنفية والجمهور في ذلك، وعلاقته بمسألة ماهية النسخ والبيان، ثم ينتقل البحث من الجانب التأصيلي النظري إلى الجانب التطبيقي من خلال تطبيق مسائل التعارض على نصوص الكتاب والسنة من خلال المدونات القرآنية والحديثية والفقهية المعنية ببيان التعارض وطرق دفعه.

٦٠٧-٠٩٣٠ : التخرير الفقهي الأصولي

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر بيان التخرير الفقهي الأصولي بأنواعه الأربعة، ودراسة معمقة لعلم التخرير على أئمة الأئمة، ومراتب المجتهدين والمخرجين، مع التركيز على دراسة تشرير النماذج التطبيقية في تقديم الأدلة الفقهية على الأصول الفقهية في أبواب الأدلة والدلالات.

٦٠٨-٠٩٣٠ : الفكر الحنفي

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة الفكر الحنفي بوصفه منظومة أصولية وفقهية متكاملة، من خلال تحليل شكله التاريخي، وبنائه المنهجية في الاستدلال، وأصوله التي تميز بها، وأثر ذلك في بناء الفروع الفقهية. كما يعالج المقرر نماذج من النقد الموجه إلى المذهب الحنفي، والمراجعات الداخلية في مساره العلمي، واستقبال الفكر الحنفي في الدراسات الحديثة، بما يسهم في تنمية القدرة التحليلية والنقدية لدى طالب الدكتوراه، وتأهيله للتعامل المنهجي مع التراث المذهبي قراءة وبحثاً وتقويماً.

٦٠٩-٠٩٣٠ : الفروق الفقهية والأصولية

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة علمي الفروق الفقهية والفروق الأصولية، فيتناول في شقه الأول علم الفروق الفقهية معروفاً به، مع دراسة ١٢ مسألة في كل مذهب فقهي، في مختلف أبواب الفقه، ويتناول في شقه الثاني علم الفروق الأصولية معروفاً به، مبيناً العلاقة بينه وبين المصطلحات الأصولية، مع دراسة ١١ مسألة من المقدمات والأحكام والدلالات والقياس، مع بيان الفروق في أصول الاستدلال بين الحنفية والجمهور.

٦١٠-٠٩٣٠ : دراسة نصية في أصول الفقه

وحداته (٣)

يتناول هذا المقرر دراسة نصوص أصولية من مصنفات ذات طابع مستقل عن التصنيف الأصولي المعهود كأدب المقتي وتهذيب الأجوبة ومسألة القولين، ومصنفات المحققين من العلماء كابن حزم وابن تيمية وابن القيم والشاطبي. ويقوم المقرر في شقه على تخصيص مسائل التقليد والاجتهاد والتقليد وأسباب الخلاف بالدراسة، وفي الشق الآخر من المقرر تنتخب من نصوص المحققين موضوعات من عموم مسائل الأصول.

- ٠٩٣٠-٦٩٧ رسالة الدكتوراه (٠)
٠٩٣٠-٦٩٨ رسالة الدكتوراه (٠)
٠٩٣٠-٦٩٩ رسالة الدكتوراه (١٨)